

Zurich, 27th June 2023



## MODE SUISSE & FRIENDS 2023 – ZÜRICH

September 2023

(German version below)

This year's *Mode Suisse & Friends* will take place on 4th September 2023 in the annexe of the Kunsthaus Zurich. Collections of the juried Swiss fashion labels will once again be complemented by creations from *Friends* including universities (Basel, Geneva) and retail (BONGÉNIE GRIEDER, BERNINA). The spectrum of designers ranges from outstanding newcomers, Anastasia Bull, Ba Si and DANZ to established brands like KAZU and MOURJJAN. Roland Rahal, designer of MOURJJAN, will also receive the second MIELE x MODE SUISSE AWARD FOR POSITIVE IMPACT for his project «Mourjjan4Children», newly-endowed with CHF 10,000. In line with this sustainable commitment, «ADAPT by SPF», a project developed by the Swiss Paraplegic Foundation and Mode Suisse initiator Yannick Aellen, will be presented. The adaptive capsule collection for wheelchair users was designed by Lilla Wicki and by Angelina Bergamin as well as Daniel Kaldis, Alumni Bachelor Fashion Design and Technology STF Zurich. Together with the new Edition Partner Glatt, a series of collector's items will also be launched. This year's edition starts with «Mode Suisse x Glatt – Limited Edition 1», which was created in collaboration with artist Fritz Hortig. In addition, Mode Suisse is looking forward to the designs of Sewing Partner BERNINA, which has created an open-source collection to sew at home with upcycling couturier Rafael Kouto – who recently won the prestigious Swiss Design Award for his sustainable work.

On Monday, 4th September 2023, *Mode Suisse & Friends* will once again take place in the imposing Walter Haefner foyer of the Chipperfield building of the *Kunsthaus Zürich*. While the designers of the *Sélection Mode Suisse* show their latest collections, the *Friends* from fashion academies, Swiss labels and local boutiques are again free to choose what they present on the catwalk. The concentrated diversity of creativity, education and retail shows just how rich and sustainable the Swiss fashion scene is.

Among the adjudicated labels of *Sélection Mode Suisse*, Mode Suisse welcomes newcomers Anastasia Bull (Basel), Ba Si (Basel) and DANZ (Glarus). For the first time in nine years, the sustainable designs of the Swiss-Japanese label KAZU (Zurich) will also grace the Mode Suisse catwalk. Designer Kazu Huggler's work will also be on display in a dedicated room from 8th September as part of the exhibition «KIMONO – Kyoto to Catwalk» at the Museum Rietberg. The line-up of *Sélection Mode Suisse* further includes the creations of MOURJJAN (Zurich/Beirut) and Sarah Bounab (Geneva).

Together with Miele, Mode Suisse is pleased to present the MIELE x MODE SUISSE AWARD FOR POSITIVE IMPACT, newly-endowed with 10,000 Swiss francs, to MOURJJAN designer Roland Rahal. In line with the United Nations' 17 Sustainable Development Goals, Rahal's creative work with «Mourjjan4Children» (part of the «SWISS4LEBANON» association) also stands out for its social commitment. The project offers children from Lebanese, Palestinian and Syrian backgrounds a three-week educational program in southern Lebanon – combining creative work for traumatized children with Swiss craftsmanship: For the first project, the silk scarves designed by the children were made in Switzerland, printed in one of the last Swiss silk printers in Glarus and hand-rolled in Appenzell. The transdisciplinary commitment impressed the jury of fashion experts. Nina Bachmann, member of the Swiss Textiles Management Board, justifies the choice by saying that MOURJJAN'S close cooperation with the supply chain and his social impact serve as a role model.

«ADAPT by SPF», the pioneering capsule collection of the Swiss Paraplegic Foundation, features adaptive clothing designed for wheelchair users. Designed by designer Lilla Wicki and by Angelina Bergamin as well as Daniel Kaldis, Alumni Bachelor Fashion Design and Technology STF Zurich, the collection was developed with

the motto «while sitting it must sit», in a workshop series facilitated by Yannick Aellen. *Friends* also include Atelier 1985 (Zurich), BONGÉNIE GRIEDER x WORN (Zurich), DOING FASHION Basel, ICDP HGK FHNW, HEAD – Genève, Louis Origine (Bulle) and Pardessus19 (Neuchâtel). In addition, official Sewing Partner BERNINA will be collaborating this year with upcycling couturier Rafael Kouto on a sustainable open-source collection «Drop of Sunshine» to sew at home.

*Mode Suisse & Friends* also has a lot to offer off the catwalk this year. Together with new Edition Partner Glatt a Swiss made denim tote bag produced in Thun will be launched. The collector's item «Mode Suisse x Glatt – Limited Edition 1», was designed by Austrian artist Fritz Hortig and features his distinctive illustrations. In addition, D.E.S.I.G.N. Foundation now operates as Designer Support.

On 4th September, there will, of course, again be the opportunity to order the latest collections in the adjacent showroom and to meet the participating designers in person. As a promotional platform which also keeps the retail aspect in mind, the Mode Suisse showroom will once again function as a store and guests will be able to buy directly from the participants.

Mode Suisse would like to thank its Main Partner Miele. For this edition, Miele will again be providing backstage support for our creative participants by supplying washing machines, dryers and ironing systems – ensuring that the collections can be refreshed gently and sustainably before the big show moment.

*Mode Suisse & Friends* welcomes: New Edition Partners Glatt and Swiss Paraplegic Foundation, new Car Partner DS Automobiles, Additional Supporters Jsotta Senza, VIU Eyewear, Schön! Switzerland and Museum Rietberg and thanks the D.E.S.I.G.N. Foundation for the designer support, who again will enable four young labels to participate in *Mode Suisse & Friends* for free. Furthermore, Mode Suisse is supported by Sewing Partner BERNINA, Additional Support The ORGANICS by Red Bull, long-time Make-up Partner MAC Cosmetics and Hair Partner Charles Aellen Company. Mode Suisse is also pleased to announce new Hotel Partner Ruby Mimi as well as Executive Partner BANDE DE CYCLISTES. As a member of the European Fashion Alliance (EFA), Mode Suisse and 26 other European fashion institutions are once again committed to offering contemporary fashion designers an international collective.

We are looking forward to a wonderful evening that will fill the foyer of the Kunsthaus Zürich with the outstanding talents of *Mode Suisse & Friends*!

Your Team Mode Suisse

---

## MODE SUISSE & FRIENDS 2023 – ZÜRICH

4. September 2023

Die diesjährige *Mode Suisse & Friends* findet am 4. September 2023 im Erweiterungsbau des Kunsthaus Zürich statt. Die Kollektionen der jurierten Schweizer Modelabels werden erneut mit den Styles der *Friends* aus Hochschulen (Basel, Genf) und Handel (BONGÉNIE GRIEDER, BERNINA) ergänzt. Das Spektrum der Designer:innen reicht von hervorragenden Neuzugängen wie Anastasia Bull, Ba Si und DANZ bis zu etablierten Namen wie KAZU und MOURJJAN. Roland Rahal, Designer von MOURJJAN, wird zudem mit dem zweiten und neu mit 10'000 CHF dotierten MIELE x MODE SUISSE AWARD FOR POSITIVE IMPACT für sein Projekt «Mourjjan4Children» ausgezeichnet. Ganz im Sinne dieses nachhaltigen Engagements wird auch «ADAPT by SPF» präsentiert: Ein von der Schweizer Paraplegiker-Stiftung und Mode Suisse-Initiator Yannick Aellen entwickeltes Projekt, durch das eine adaptive Capsule Collection für Rollstuhlfahrende entstanden ist – sie wurde von Designerin Lilla Wicki und von Angelina Bergamin sowie Daniel Kaldis, Alumni Bachelor Fashion Design and Technology STF Zürich, designt. Gemeinsam mit dem neuen Edition Partner Glatt startet ausserdem eine Serie an Collector's Items: Für diese Edition mit «Mode Suisse x Glatt – Limited Edition 1», das in kreativer Zusammenarbeit mit dem Künstler Fritz Hortig kreiert wurde. Zudem freut sich Mode Suisse auf die Designs von Sewing Partner BERNINA, die mit dem Upcycling Couturier Rafael Kouto eine open-source Kollektion zum Nachnähen entworfen hat – für sein nachhaltiges Werk wurde Kouto gerade der renommierte Swiss Design Award verliehen.

Am Montag, 4. September 2023, wird Mode Suisse & Friends erneut im imposanten Foyer Walter Haefner des Chipperfield-Baus des Kunsthaus Zürich stattfinden. Während die Designer:innen der Sélection Mode Suisse ihre neuesten Kollektionen zeigen, steht es den Friends aus Mode-Hochschulen, Schweizer Labels und lokalen Boutiquen erneut frei, was sie auf dem Laufsteg präsentieren. Die geballte Vielfalt aus Kreativität, Ausbildung und Retail zeigt auf, wie reich- und nachhaltig es um die Schweizer Modeszene steht.

Unter den juriierten Labels der Sélection Mode Suisse begrüsst Mode Suisse neben den Neuzugängen Anastasia Bull (Basel), Ba Si (Basel) und DANZ (Glarus) auch KAZU (Zürich) – nach neun Jahren beehren die nachhaltigen Designs des Schweiz Japanischen Labels wieder den Laufsteg der Mode Suisse. Die Arbeit der Designerin Kazu Huggler wird ab 8. September ebenfalls im Rahmen der Ausstellung «KIMONO – Kyoto to Catwalk» im Museum Rietberg in einem eigenen Raum zu sehen sein. Im Line-up der Sélection Mode Suisse sind zudem die Kreationen von MOURJJAN (Zürich/Beirut) und Sarah Bounab (Genf) vertreten.

Mode Suisse freut sich zusammen mit Miele den neu mit 10'000 Schweizer Franken dotierten MIELE x MODE SUISSE AWARD FOR POSITIVE IMPACT an MOURJJAN Designer Roland Rahal zu verleihen. In Anlehnung an die 17 Ziele für nachhaltige Entwicklung der Vereinten Nationen zeichnet sich Rahals kreatives Schaffen mit «Mourjjan4Children» (Teil des Vereins «SWISS4LEBANON») auch sozial engagiert aus. Das Projekt bietet Kindern mit libanesischem, palästinensischem und syrischem Hintergrund ein dreiwöchiges Bildungsprogramm in Südlibanon – wobei das kreative Schaffen für traumatisierte Kinder mit Schweizer Handwerk verknüpft wird: Für das erste Projekt wurden die von den Kindern entworfenen Seidenschals in der Schweiz hergestellt, in einer der letzten Schweizer Seidendruckereien in Glarus gedruckt und in Appenzell handgerollt. Das transdisziplinäre Engagement beeindruckt die Jury aus Mode-Expert:innen – MOURJJANS enge Zusammenarbeit mit der Lieferkette mit gleichzeitiger sozialer Wirkung besitze Vorbildfunktion, begründet Nina Bachmann, Mitglied der Geschäftsleitung von Swiss Textiles, die Wahl.

«ADAPT by SPF» steht für adaptive Kleidung für Rollstuhlfahrer:innen. Diese erste Capsule Collection der Schweizer Paraplegiker-Stiftung besitzt eine wegweisende Funktion. Sie wurde von der Designerin Lilla Wicki sowie von Angelina Bergamin und Daniel Kaldis, Alumni Bachelor Fashion Design and Technology STE Zürich, entworfen und unter dem Motto «im Sitzen muss es sitzen» in einer mit Yannick Aellen skizzierten Workshop-Serie entwickelt. Bei den Friends sind ausserdem Atelier 1985 (Zürich), BONGÉNIE GRIEDER x WORN (Zürich), DOING FASHION Basel, ICDP HGK FHNW, HEAD – Genève, Louis Origine (Bulle) und Pardessus 19 (Neuenburg) mit von der Partie. Überdies kollaboriert BERNINA – offizieller Sewing Partner – dieses Jahr mit dem Upcycling Couturier Rafael Kouto: «Drop of Sunshine» steht für eine nachhaltige open-source Kollektion zum Nachnähen.

Die diesjährige Mode Suisse & Friends hat aber auch abseits des Laufstegs einiges in Petto: Mit dem neuen Edition Partner Glatt wurde eine Denim-Totebag kreiert, die Swiss made in Thun hergestellt wird. Das Collector's Item «Mode Suisse x Glatt – Limited Edition 1» hat der österreichische Künstler Fritz Hortig mit seinen unverkennbaren Illustrationen gestaltet. Zudem unterstützt D.E.S.I.G.N. Foundation neu als Designer Support die Designenden.

Natürlich wird am 4. September wiederum die Möglichkeit geboten, im angrenzenden Showroom die jüngsten Kollektionen zu bestellen und die teilnehmenden Designenden persönlich kennenzulernen. Als Förderplattform, die auch den Retail-Aspekt nicht aus den Augen verliert, funktioniert der Mode Suisse-Showroom erneut auch als Shop und die Gäste können direkt bei den Designer:innen einkaufen.

Mode Suisse bedankt sich herzlich beim Hauptpartner Miele. Auch während dieser Edition steht Miele im Backstage unseren kreativen Teilnehmenden mit Waschmaschinen, Trocknern und Bügelsystemen unterstützend zur Seite – damit die Kollektionen vor dem grossen Showmoment nachhaltig und sanft aufgefrischt werden können.

Zudem heisst Mode Suisse & Friends die neuen Edition Partner Glatt und Schweizer Paraplegiker-Stiftung, den neuen Car Partner DS Automobiles und Additional Supporters Jsofta Senza, VIU Eyewear, Schön! Switzerland sowie Museum Rietberg willkommen und bedankt sich herzlich für den Designer Support bei der D.E.S.I.G.N. Foundation, die es vier jungen Labels auch in diesem Jahr ermöglicht, kostenlos an Mode Suisse & Friends teilzunehmen. Des Weiteren wird Mode Suisse durch Sewing Partner BERNINA, Additional Support The ORGANICS by Red Bull und den langjährigen Make-up Partner MAC Cosmetics sowie Hair Partner Charles

Aellen Company unterstützt. Neu sind auch Hotel Partner Ruby Mimi und Executive Partner BANDE DE CYCLISTES dabei. Als Mitglied der European Fashion Alliance (EFA) setzt sich Mode Suisse mit 26 weiteren europäischen Modeinstitutionen auch dieses Jahr dafür ein, zeitgenössische Modeschaffende ein internationales Kollektiv zu bieten.

Wir freuen uns auf einen wundervollen Abend, der das Foyer des Kunsthaus Zürich mit den herausragenden Talenten der *Mode Suisse & Friends* füllen wird!

Ihr Team Mode Suisse

---

## **SHOW, SHOWROOM & SHOP – ZÜRICH**

**Monday, 4th September 2023**

**15:00–23:00**

**Kunsthaus Zürich, Chipperfield building**

**Heimplatz 5, 8001 Zurich**

**Showroom/Shop > 15:00 – 17:30 & 19:00 – 20:00 & 21:30 – 23:00**

**(invitation/advance ticket sale via [info@modesuisse.com](mailto:info@modesuisse.com))**

**Show 1: 18:00**

**Lineup**

DOING FASHION Basel, ICDP HGK FHNW, DANZ (newcomer), BERNINA x Rafael Kouto, Sarah Bounab, Atelier 1985, Louis Origine, KAZU

**Show 2: 20:30**

**Lineup**

ADAPT by SPE, HEAD – Genève, Ba Si (newcomer), MOURJJAN (Honoree MIELE x MODE SUISSE AWARD FOR POSITIVE IMPACT), Pardessus19, BONGÉNIE GRIEDER x WORN, Anastasia Bull (newcomer)

*Sélection Mode Suisse:* Anastasia Bull (newcomer), Ba Si (newcomer) and DANZ (newcomer), KAZU, MOURJJAN (Honoree MIELE x MODE SUISSE AWARD FOR POSITIVE IMPACT), Sarah Bounab.

*Friends:* ADAPT by SPE, Atelier 1985, BERNINA x Rafael Kouto, BONGÉNIE GRIEDER x WORN, DOING FASHION Basel, ICDP HGK FHNW, HEAD – Genève, Louis Origine, Pardessus19

---

## **JURY MODE SUISSE & FRIENDS 2023**

For the evaluation of the *Sélection Mode Suisse* and the MIELE x MODE SUISSE AWARDS FOR POSITIVE IMPACT Mode Suisse would like to thank the following jury of experts: Alexandre Lanz, Deputy Editor-in-Chief Femina (Lausanne); Charles Aellen, Owner Charles Aellen Company (Zurich), Claudia Desax, Owner Opia (Zurich); Corinne Grüter, Owner Set&Sekt (Basel); Cyril Jordil, Buyer BONGÉNIE GRIEDER (Genf); Malena Ruder, Editorial Director Magazin Z/NZZ am Sonntag (Zurich); Marcela Palek, Style Director Konfekt/Monocle (Zurich); Nathalie De Geyter, Creative Director & Head of Fashion annabelle (Zurich); Nina Bachmann, Member of the Management Board, Technology and Sustainability Swiss Textiles (Zurich); Seol Cheong Kwon, Artisan Peintre Louis Vuitton & Artist (Zurich); Taya & Tary Sawiris, Owners Tasoni (Andermatt/Zurich); Yannick Aellen, Founder and Director Mode Suisse (Zurich).

---

## **PARTNER MODE SUISSE & FRIENDS 2023**

**Main Partner** Miele

**Designer Support** D.E.S.I.G.N. Foundation

**Edition Partners** Glatt, Swiss Paraplegic Foundation

**Car Partner** DS Automobiles

**Sewing Partner** BERNINA

**Makeup Partner** MAC Cosmetics

**Hair Partners** Charles Aellen Company

**Additional Supporters** The ORGANICS by Red Bull, Jsotta Senza, VIU EYEWEAR, Schön! Switzerland, Museum Rietberg

**Hotel Partner** Ruby Mimi

**Location** Kunsthaus Zürich

**Executive Partners** X = (T = E = N), Kunsthaus Bar Zürich, VXCO, BANDE DE CYCLISTES, Yannick Aellen

**Mode Suisse is part of** European Fashion Alliance (EFA)

---

### **CAMPAIGN MODE SUISSE & FRIENDS 2023**

Yannick Aellen, creative director of Mode Suisse, is happy to have once again engaged the Austrian artist [Fritz Hortig/WOMA](#) for this year's *Mode Suisse & Friends* campaign.

---

### **UPCOMING EVENTS**

#### **ZURICH DESIGN WEEKS**

August 31 — September 19, 2023

See [DESIGNWEEKS.CH](#)

#### **RIVOLI POPUP BY DS**

**Rivoli Popup by DS with Sarah Bounab**

**Utoquai 55, 8008 Zurich**

**September 7 – 9, 2023**

Follow [@RIVOLI.ZH](#) for details

**Rivoli Popup by DS with MOURJJAN**

**Utoquai 55, 8008 Zurich**

**September 14 – 16, 2023**

Follow [@RIVOLI.ZH](#) for details

**Rivoli Popup by DS with KAZU**

**Utoquai 55, 8008 Zurich**

**October 19, 2023**

Follow [@RIVOLI.ZH](#) for details

---

### **RECOMMENDATION: KIMONO – KYOTO TO CATWALK**

**Museum Rietberg**

**Gablerstrasse 15, 8002 Zurich**

**8th September 2023 – 7th January 2024**

An ensemble of vintage kimono fabrics by designer [Kazu Huggler](#) and a new short film recounting her relationship with the iconic garment are on view as part of the exhibition «[KIMONO – Kyoto to Catwalk](#)» at [Museum Rietberg](#).

---

### **CONTACT MODE SUISSE & FRIENDS 2023**

For the latest updates on Mode Suisse, please visit [modesuisse.com](#) and follow us on Instagram [@modesuisse](#) and Facebook [@ModeSuisseOfficial](#): [#ModeSuisse2023](#) [@mieleswitzerland](#) [@miele.com](#)  
[#MielexModeSuissePositivImpact](#) [#mielexmodesuisse](#) [#mielexmodesuisseaward](#)

For media inquiries and picture material please contact: [press@modesuisse.com](mailto:press@modesuisse.com)